
به بهانه نمایش مستند »هیچ کس منتظرت 
نیست« در اولین جشنواره فیلم »حوا«

یک موسیقی شاد با طعم گس دود
 محســـن اســـام زاده را پیشـــتر و 
بیشـــتر بـــا فیلم هایـــی در حـــوزه 
مقاومـــت می شناســـیم، امـــا این 
یک قصـــه جدیـــد اســـت، روایتی 
نو از روزهـــای خاکســـتری مردمی 
کـــه گویـــی جامعـــه می خواهـــد 
دوربیـــن  بگیـــرد.  ندیده شـــان 

مستندســـاز در یک گوشـــه دور افتاده از شـــهر سراغشان 
رفته، ســـراغ کســـانی که روز و شب شـــان را برای کمک به 

خـــود و مســـافران هم غصه شـــان گذاشـــته اند.
مرکـــز نگهـــداری زنان کارتن خـــواب، میهمانخانـــه بانوان 
و مادرانـــی اســـت کـــه از جـــور روزگار، طعـــم گـــس دود را 
چشـــیده  و دچار نحسی افیون شـــده اند و میزبان سپیده 
علیزاده اســـت؛ زنی خودســـاخته و مثال زدنی که از خود و 
خانواده اش و وقت و داشـــته هایش گذشـــته تا بلکه کاری 

از پیش ببـــرد و از درد زنان خســـته  بکاهد.
او هـــر جـــا کـــه خاکســـتری های شـــهر پررنگ تـــر اســـت، 
حاضـــر می شـــود و هرطـــور کـــه بلد اســـت، با یک ســـفره 
ســـاده، یا یک موســـیقی شـــاد یا حتی یک بســـته سیگار، 
آدم هایـــی کـــه خودشـــان را هـــم فراموش کرده اند، حتی 
شـــده برای لحظه ای از عمق ســـیاهی بیرون می کشـــد تا 

نفســـی تازه کنند.
یـــک شـــخصیت دراماتیک که بـــه طور موازی در مســـتند 
داســـتانش پیش می رود، مونا اســـت، زنی کـــه قباً معتاد 
و بزهـــکار بوده امـــا پس از ترک، خود مددکار شـــده ولی با 
این حال هنوز از ســـوی خانواده اش پذیرفته نمی شـــود و 
سال هاســـت نتوانســـته فرزندانـــش را ببینـــد. ایـــن خط 
داســـتانی و آخر کار مونا یکی از نقاط عطـــف و نگهدارنده 

مخاطـــب پای دیدن اثر اســـت.
اســـام زاده که خود تهیه کننده این مســـتند نیز هست، 
توانسته در جشـــنواره  های معتبری مثل سینما حقیقت 
نظـــر داوران را بـــه خـــود جلـــب کنـــد و در رویدادهـــای 
خارجی نیـــز این موفقیت را تکرار کرده اســـت. مســـأله 
قابـــل توجه بـــرای دیگـــر مستندســـازان این اســـت که 
بداننـــد، می شـــود از موضوعـــی تا بـــه این حـــد دردناک 
و تلـــخ هم فیلم ســـیاه نســـاخت و از لابـــه لای این همه 
درد و رنـــج بارقه هـــای امیـــد را نشـــان داد و بـــا این حال 
مخاطـــب بین المللـــی نیز داشـــت. این کاری اســـت که 
»هیچ کس منتظرت نیســـت« از عهده انجام آن برآمده 
است، مســـتندی که این روزها به جشـــنواره بین المللی 

فیلـــم حوا راه یافته اســـت.

به بهانه نمایش فیلم کوتاه »باشه برای فردا« 
در جشنواره فیلم »حوا«

حس مشترک اکثر زنان شاغل
 »باشـــه برای فردا« حس مشترک 
اکثر زنان شـــاغل است؛ زنانی که 
ســـال ها تـــاش کرده انـــد، درس 
خوانده انـــد، دانشـــگاه رفته انـــد 
و صاحـــب موقعیـــت اجتماعـــی 
مناســـبی شـــده اند. کســـانی که 
آرزوهای بزرگی برای آینده در سر 

داشـــتند اما بـــه ناگاه بـــا موقعیتی مواجه می شـــوند که 
به گمانشـــان، نقطه پایانی بر آمال و آرزوهای آنهاست.

بعضـــی تصمیـــم می گیرند صورت مســـأله را پـــاک کنند 
و بعضـــی نیز بـــا این اتفاق کنـــار می آینـــد و آن را تبدیل 
بـــه بخشـــی از موفقیت هـــای خـــود می کننـــد و حس 

بی نظیر مـــادر شـــدن را از دســـت نمی دهند.
غ از اینکه   ســـینما ابزاری اســـت برای انتقال حس، فار
مـــن در قامـــت یک فیلمســـاز چقـــدر توانایـــی انتقال 
این حـــس به مخاطـــب را داشـــتم، هدفم از ســـاخت 
ایـــن اثر نمایـــش زنان بســـیار موفقی اســـت که عاوه 
بـــر اینکه همســـر و مـــادر خوبی بـــرای خانواده شـــان 
می تواننـــد باشـــند، نقـــش شـــهروندی بســـیار فعال و 
تأثیرگـــذار در جامعه را نیـــز به خوبی بـــازی می کنند. 
تصویـــری که بدنه ســـینمای مـــا در ســـال های اخیر به 
نمایـــش نگذاشـــته اســـت و شـــاید هـــم گاه بـــه گاه در 
صـــدد تخریـــب آن برآمده اســـت.  مـــا در ســـالیان نه 
چنـــدان دور، فیلم های خوبـــی هم بـــا محوریت زن و 
خانـــواده داشـــتیم و به اعتقاد من اگـــر فیلمی بخواهد 
یـــک خانـــواده ایرانـــی موفق را بـــه تصویر بکشـــد قطعاً 
شخصیت اصلی آن، زن است. این زن است که ستون 
اصلـــی خانـــواده را شـــکل می دهـــد، تأثیر می گـــذارد و 
هویـــت می دهد. متأســـفانه امـــروزه اســـم زن صرفاً به 
شعاری برای رســـیدن به مقاصد سیاســـی تبدیل شده 
اســـت و جای خالی زن واقعی بســـیار زیاد در سینمای 

ایـــران حس می شـــود.
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دادیم

  دلیل ارسال »رمانتیسم عماد 
و طوبا« به جشنواره حوا چه 

بود؟ از این بابت که نخستین 
سال برگزاری این رویداد است و 

بسیاری از کارگردانان این ریسک 
را نمی کنند.

  در ابتـــدا دلســـوزانه می گویـــم کـــه 
ایـــن جشـــنواره متأســـفانه تبلیغات 
ایـــن  بـــه  کمـــی دارد و لازم اســـت 
مســـأله توجه شـــود تا فیلمســـازان 
بیشـــتری از آن مطلـــع شـــوند. من 
حضـــور در این جشـــنواره را ریســـک 
نمی دانـــم چـــرا کـــه اثـــرم در زمان 
مناســـبی اکران نشـــد یعنـــی وقتی 
روی پـــرده رفت کـــه ســـینماها تازه 
بعـــد از پایـــان همه گیـــری کرونا باز 
شـــده بودند اما مردم جرأت سینما 
رفتن نداشـــتند.این اتفاقات باعث 
شـــد فیلم فروش پایین و مخاطب 

کمی داشته باشـــد. حتی با گذشت 
دو ســـال از اکران عمومـــی آن هنوز 
در پلتفرم هـــا نمایـــش آناین داده 
نشـــده اســـت پس هر نوع نمایشی 
حتی در قالـــب جشـــنواره می تواند 
باعـــث شـــود مخاطب بیشـــتری آن 
را ببینـــد و ایـــن بـــرای مـــن و فیلم 
شانســـی اســـت که روی پرده سینما 

بیشـــتر دیده شود.

 فکر می کنید فیلم شما بر چه 
اساسی در این جشنواره پذیرفته 

شده است؟ یعنی مسأله 
»رمانتیسم عماد و طوبا« بیشتر 

خانواده است یا قصد داشته زن را 
پررنگ نشان بدهد؟

  فیلم من اثری خانوادگی  اســـت و از 
آنجـــا که خانواده را محـــور قرار داده 
اســـت، قطعاً زن و مـــرد و بچه هایی 

کاوه صباغ زاده در گفت وگو با »ایران« :

اقتباس به تصویر زن و خانواده در سینمای ایران کمک می کند

»رمانتیســـم عماد و طوبا« عنوان اثـــری به کارگردانی و نویســـندگی کاوه صباغ زاده 
وتهیه کنندگی مهدی صباغ زاده اســـت که در نخســـتین دوره جشنواره حوا حضور 
دارد. این اثر که در جشـــنواره فجر 39 حضور داشـــت و در دو زمینـــه نامزد دریافت 
غ بلورین شـــد به واکاوی رابطه عاشـــقانه میان یک زوج جـــوان می پردازد؛  ســـیمر
با شـــور، هیجان و فانتزی بیشـــتر. فیلم »رمانتیســـم عمـــاد و طوبا« که بـــا الهام از 
کتاب های آلن دو باتن نوشـــته شـــده، رابطه میان زوج قصه را از این منظر بررسی 
می کنـــد که صرف عشـــق به عنوان یک احســـاس کافی نیســـت و رابطـــه همچون 
هر موجـــود زنـــده ای نیاز به جـــان و مراقبـــت دارد و بایـــد این را آموخـــت. حضور 
این اثر در جشـــنواره حوا بهانه ای شـــد تا گفت و گویی با کاوه صبـــاغ زاده کارگردان 
درباره اهمیت نمایش درســـت تصویر زن و خانواده در ســـینما داشته باشیم.کاوه 
صبـــاغ زاده معتقد اســـت یک کتاب مخاطبان خـــود را دارد و فیلمســـاز می تواند بر 
اســـاس بازخورد مخاطب نســـبت به کتاب درباره اقتباس از آن برای تولید یک اثر 
هنری فکر کنـــد. این اتفاق قطعـــاً به نمایش درســـت تصویـــر زن و خانواده کمک 

می کنـــد و می تواند مؤثر باشـــد.

  از ضرورت شکل گیری و برگزاری 
جشنواره فیلم حوا بگویید؟ چه 

نیازی بود در میان جشنواره های 
متعدد سینمایی این جشنواره با 

محوریت زن و خانواده برگزار شود؟
 

جنـــس جشـــنواره کـــه حـــوزه زنان و 
خانـــواده اســـت، موضوعـــی پذیرفته 
در  و  اســـت  بین الملـــل  در  شـــده 
یـــن  ا ن  جهـــا مختلـــف  ی  هـــا جا
جشـــنواره تخصصـــی فیلـــم زنـــان را 
داریـــم امـــا اینکه چـــرا ایـــن موضوع 
برای ما خیلـــی مهم شـــد، از دغدغه 
چندیـــن ســـاله مـــا نشـــأت می گیرد. 
مـــا سال هاســـت کـــه در حـــوزه زن و 
خانـــواده فعالیـــت می کنیـــم. بنیـــاد 
بین المللـــی گوهرشـــاد دغدغه حوزه 
زن وخانـــواده را دارد و مهمترین ابزار 
و بســـتری کـــه می توانـــد ایـــن محتوا 
را بـــه بهتریـــن نحـــو بازنمایـــی کند، 
سینماســـت. تمامـــی تـــاش اهالـــی 
سیاســـتگذاری جشـــنواره فیلـــم حوا 
این بوده کـــه از این ابزار بـــه بهترین 
نحـــو اســـتفاده کنـــد. بـــا همـــکاری و 
هماهنگـــی ســـازمان ها و مؤسســـات 
رســـانه ای ســـطح کشـــور ایـــن مهـــم 
محقق شـــده و بـــه واســـطه برگزاری 
جشـــنواره از خرداد ماه سال جاری در 
سطح کشـــور جریان رســـانه ای شکل 
گرفتـــه کـــه بـــار دیگـــر زن و خانواده 
را در کانـــون توجـــه قرار داده اســـت و 
امیدواریم به تبع آن شـــاهد اتفاقات 
بهتر و مبارکی در تولیدات ســـال های 

آینده باشـــیم.

 بـــرای انتخـــاب آثـــار به لحاظ زمـــان تولید 
محدودیـــت داشـــتید؟ چـــون جـــای برخی 
آثـــار کـــه اتفاقـــاً تطابـــق کامـــل بـــا اهداف 
جشـــنواره دارنـــد و بـــه عنوان الگـــو از آنها 
مثال زده می شـــود، در جشـــنواره امسال 

خالی اســـت.
 فراخـــوان جشـــنواره فیلـــم »حـــوا« 
در خـــرداد مـــاه بـــه صـــورت وســـیع 
منتشـــر و بـــاز نشـــر شـــد و از طریـــق 
صـــداو  مثـــل  مختلـــف  رســـانه های 
ســـیما و فضای مجازی اطاع رســـانی 
شـــد. در واقع بیشـــتر اهالی رســـانه و 
فیلمســـازان در جریان این جشـــنواره 
و فراخـــوان جـــذب آثـــار بودنـــد. مـــا 
هیـــچ محدودیتـــی در مـــورد جـــذب 
آثـــار و تولیـــدات نداشـــتیم. هر کدام 
از فیلمســـازان و هنرمنـــدان و اهالـــی 
رســـانه کـــه اثـــری بـــا موضـــوع زن و 
خانـــواده داشـــتند در ایـــن فراخـــوان 
شـــرکت کردنـــد. اگـــر فیلمی بـــه این 
جشـــنواره راه پیـــدا نکـــرده در واقـــع 
تصمیـــم ســـازندگان ایـــن آثار بـــوده و 
از ســـوی برگزارکننـــدگان جشـــنواره 
هیچگونـــه محدودیتی در ایـــن زمینه 
وجود نداشـــت. اتفاقـــاً تمامی تاش 
مـــا و فضـــای تبلیغاتـــی شـــکل گرفته 
حـــول محـــور جشـــنواره بـــر مبنـــای 
دغدغه جذب آثار مرتبط با جشـــنواره 
بود. در نهایـــت در بخش ملی۶۴۰ اثر 
بـــه دبیرخانه جشـــنواره ارســـال شـــد 
و در بخـــش بین الملـــل نیـــز حـــدود 
۳۲۰ اثر متقاضی حضور در جشـــنواره 
بودند که همین آمـــار و ارقام گواه آن 
اســـت کـــه محدودیتی در ایـــن زمینه 

 دبیر نخستین جشنواره بین المللی فیلم  »حوا« در گفت وگو با »ایران« مطرح کرد

گـــروه فرهنگی/ نخســـتین جشـــنواره بین المللی فیلـــم  »حوا« که روز گذشـــته 
آغاز به کار کـــرد تا جمعه 23 تیرماه ادامـــه دارد. این رویداد بـــا نمایش آثاری در 
بخش های ملـــی و بین الملـــل و قالب های فیلـــم بلند ســـینمایی، فیلم کوتاه 
داســـتانی و فیلم مســـتند در تـــاش برای ارتقـــای جایگاه زنـــان و  تحکیم بنیان 
خانواده در سینماســـت. در این دوره از جشـــنواره ۱2 فیلم بلند، ۱2 مستند و ۱۵ 
فیلم کوتاه حضور دارند و با نمایش آثار در ســـینما فرهنگ تهران، در ۱2 اســـتان 
دیگـــر هم به صـــورت همزمـــان پیگیری می شـــود. مهدیه ســـادات محـــور دبیر 
نخســـتین جشـــنواره بین المللی فیلم  حـــوا در گفت وگو با »ایـــران« این رویداد 
را راوی نقـــشِ با اهمیت زنان بر حفظ، تقویت و رشـــد خانـــواده و جامعه بالنده 
عنـــوان می کند و می گوید در این دوره بیشـــتر کیفیت حضور زنان و کنشـــگری 

آنها ماک انتخاب بوده اســـت.

نداشـــتیم. تنها محدودیت جشنواره 
فرصـــت زمانـــی تعریـــف شـــده برای 
پرکردن فرم تقاضـــای حضور آثار بود. 
برخی از دوســـتان که دیـــر در جریان 
برگزاری جشـــنواره قـــرار گرفتند بعد 
از موعـــد ثبت نـــام تقاضـــای حضـــور 
داشـــتند که بـــه لحـــاظ قانونـــی این 
امـــکان وجود نداشـــت و نتوانســـتیم 
آثارشان را در جشنواره داشته باشیم. 
ضمـــن اینکـــه از حـــدود هفـــت فیلم 
ســـینمایی در این جشـــنواره رونمایی 
خواهـــد شـــد کـــه ایـــن اتفاق هـــم از 
اســـتقبال و اعتمـــاد اهالـــی ســـینما 
نســـبت به این جشـــنواره نشان دارد.

 
ملاک و معیار انتخاب برخی آثار 

مانند »هوک« و »کاپیتان« که 
کاراکتر زن غایب است و چندان 

حضور مؤثری ندارد، چیست؟
قطعاً در ایـــن دو اثر زن غایب نداریم. 
زن داریـــم اما به فراخـــور روایت فیلم 
جنس کنشـــگری آنها متفاوت است. 
با توجـــه به اینکـــه ما در ایـــن مرحله 
از جشـــنواره و در واقع نخستین دوره 
برگـــزاری جشـــنواره بـــه آثـــار موجود 
پرداختیـــم، مضمون و نقش درســـت 
زن در آثار مهم بـــود و در اولویت قرار 
داشـــت و خیلـــی بـــه کمیـــت حضور 
زنان در فیلم توجه نداشـــتیم. بیشتر 

کیفیـــت حضور زنان و کنشـــگری آنها 
ماک انتخـــاب بود. در ایـــن دو فیلم 
هم هیأت انتخاب جنس کنشـــگری 
زنانـــه و تأثیرگذاری آنها را پســـندید و 
در لیســـت نهایی قـــرار گرفت. ضمن 
اینکه یادمان باشـــد در برخی فیلم ها 
زنانـــه بـــودن آنهـــا و در برخـــی دیگر 
خانـــواده محـــور بـــودن آنهـــا مـــاک 

انتخاب بوده اســـت.
 

برای نشان دادن زن ایرانی با هویت 
ملی و دینی که در عرصه های 

مختلف اجتماعی، ورزشی و... 
حضور فعال دارند، با کمبود آثار 

مواجه نشدید؟
 اساســـاً جشـــنواره بین المللـــی فیلم 
حـــوا در نخســـتین دوره اش تمرکـــز 
کمتـــری بـــر موضـــوع دینـــی و ملـــی 
داشـــته و بیشـــتر رویکـــرد فطـــری به 
موضـــوع زن و خانـــواده را دنبال کرده 
اســـت. همان طـــور کـــه از نـــام ایـــن 
بحـــث  اســـت  مشـــخص  جشـــنواره 
بین الادیانـــی آن کاماً پررنگ اســـت. 
دغدغـــه مـــا ایـــن اســـت کـــه بحـــث 
قداســـت زن و خانـــواده، امری فطری 
و مـــورد پذیـــرش بیـــن تمامـــی مردم 
جهـــان اســـت و وقتی یک جشـــنواره 
ر  ا گـــز بر لمللـــی  بین ا ت  ر به صـــو
می شـــود، بایـــد موضـــوع را در اندازه 

بین المللـــی آن رصـــد کـــرد.
 

آیا جشنواره قرار است پازلی کامل 
از تصویر زنان در سینمای ایران 

باشد یا بخش های گزینش شده از 
یک تصویر؟

 قطعاً پـــازل کامل از تصویر زنان نیســـت 
بـــه خاطر اینکه جشـــنواره امســـال رصد 
تولیـــدات موجـــود اســـت و در واقـــع 
تولیداتـــی کـــه جمـــع آوری شـــده، 
بـــا توجـــه بـــر سیاســـت و ذهنیت 
فیلمســـاز اســـت. در ســـال های 
آینده با تداوم جشـــنواره تاش 
خواهیـــم کرد بـــا رویکرد کامل 
بـــه موضـــوع زن و خانـــواده 
بپردازیم. آن زمان می توانیم 
بگوییم جشـــنواره ای داریم 
که تـــاش می کنـــد تصویر 
جامـــع و نســـبتاً کاملـــی از 
زن و خانـــواده در ســـینما 

نمایـــش دهد.

وجود دارند. در حقیقت »رمانتیسم 
عماد و طوبا« بیشـــتر برای زوج های 
جوان ســـاخته شده اســـت و تصویر 

زن و خانواده در آن پررنگ اســـت.

 رویکرد اصلی جشنواره حوا حمایت 
از خانواده و لزوم شناساندن تصویر 

زن است. ما چقدر در سینمای 
ایران به این دو رکن توجه کرده ایم؟

 در ســـینمای ایران به خانواده و زن 
به قدر نســـبتاً خوبی پرداخته شده 
اما کم اســـت. به نمونه هـــای زیادی 
کـــه کاراکترهای اصلـــی، تأثیرگذار و 
قهرمان آن زن باشد، می توان اشاره 
کـــرد و کم نبوده اســـت. در حقیقت 
تعـــداد فیلم هایـــی کـــه زن حضـــور 
پرُرنگی داشـــته اســـت، کم نبوده اما 
بـــه نظر مـــن کمتر بـــه خانـــواده بها 

داده ایم. شـــاید بتوان گفت در دهه 
۶۰ فیلم هـــای خانوادگـــی بیشـــتری 
تولیـــد می شـــد امـــا از دهـــه 7۰ بـــه 
بعد فیلم های جوان پســـند ســـاخته 
شـــد؛ فیلم هایـــی کـــه به هـــر حال 
بیشـــتر، افـــراد مجـــرد را به ســـمت 
ســـینما می کشـــاند تا خانـــواده . در 
حقیقـــت کمتـــر آثـــاری خلـــق شـــد 
کـــه همزمـــان مناســـب خانـــواده و 
کـــودکان بـــا هـــم باشـــد و در عیـــن 
حـــال ســـرگرمی ایجاد کنـــد و نکته 
آموزنده داشـــته باشـــد. جـــا دارد که 
ســـینمای مـــا دســـت کم به مســـأله 

خانـــواده بپردازد.

 آیا تصویر زن و خانواده تاکنون در 
سینما درست به نمایش گذاشته 

شده است؟ چقدر با تصویر 
درست فاصله داریم؟

 مـــن معتقـــدم برای نمایـــش تصویر 
زن و خانواده در ســـینمای ایران کم 
گذاشـــته نشده اســـت اما اینکه چه 
قدر بـــا تصویر درســـت فاصله داریم 
باید بگویم زیاد اســـت. ناگفته نماند 
کـــه مـــا نمی توانیـــم انـــواع زندگی و 
خانواده را به نمایـــش بگذاریم و به 
همیـــن دلیل مجبوریـــم نگاهمان را 
محدود به قشـــر خاصی کنیم. از 
ســـوی دیگر ذکر این نکته 
خالی از لطف نیست که 
تنـــوع خانواده هایـــی 
که تاکنون بـــه آنها در 
آثـــار هنـــری پرداخته 
اســـت  کـــم  شـــده، 
آن  بـــرای  بایـــد  و 

فکـــری کرد.

 آیا برای نمایش 
درست تصویر زن 
و خانواده می توان از 

سینمای جهان الگوبرداری کرد؟

 از ســـینمای جهان بویژه ســـینمای 
امریـــکا می توانیم تأثیـــر بگیریم. در 
اکثر فیلم هـــای امریکایـــی می توان 
فرهنگســـازی را کـــه دربـــاره اهمیت 
خانـــواده و اینکـــه بـــر هـــر چیـــزی 
ارجحیـــت دارد، دیـــد، بـــدون اینکه 
به شـــکل شـــعار دربیاید و یا بیننده 
پس بزند و شـــیوه زندگی و معاشرت 
را نپســـندد. آنها به ســـادگی این کار 
را انجـــام می دهنـــد و فرهنگســـازی 
می کننـــد. بـــه هر حـــال بایـــد قبول 
نســـبت  جهـــان  ســـینمای  کنیـــم 
بـــه ســـینمای ایـــران پیشـــرفته تر و 
یعنـــی در هـــر  اســـت  بین المللـــی 
کجـــای دنیـــا فیلم هایشـــان اکـــران 
می شـــود و در واقع اســـتراتژی خود 
را روی فـــروش بین الملل و مخاطب 
جهانـــی می چیننـــد و مـــا در اکثـــر 
مواقـــع صرفـــاً بـــه مخاطـــب داخل 

کشـــور توجـــه می کنیم.
 در این مسیر تا چه اندازه می توان 

از ادبیات کهن ایرانی و بومی و 

اقتباس از آثار ارزشمند کمک 
گرفت؟

  بســـیار زیـــاد می تـــوان از ادبیـــات 
بـــه  نه  ســـفا متأ  . کـــرد س  قتبـــا ا
مســـأله اقتباس در ســـینمای ایران 
پرداخته نمی شـــود و حتی بســـیاری 
مـــوارد اگـــر اقتباســـی هـــم اتفـــاق 
می افتـــد بـــه نـــام اثـــر اصلـــی آن را 
تمـــام می کننـــد. در حقیقـــت اکثراً 
ترجیـــح می دهند فیلمســـاز مؤلف 
باشـــند و کاماً با ایـــده و فکر اصلی 
فیلم بســـازند. این مســـأله همیشه 
ســـینمای  در  نمی دهـــد.  جـــواب 
دنیا دســـت کم 5۰ درصـــد آثاری که 
تولید می شـــود، اقتباســـی هستند. 
یک کتـــاب مخاطبان خـــود را دارد 
و فیلمســـاز می توانـــد بـــر اســـاس 
بازخـــورد مخاطب نســـبت به کتاب 
دربـــاره اقتبـــاس از آن بـــرای تولید 
یـــک اثر هنری فکر کنـــد. این اتفاق 
شدنی اســـت و قطعاً می تواند مؤثر 

. باشد 

 زنان دفاع مقدس سهمی از آثار به 
نمایش درآمده در جشنواره امسال 

ندارند، دلیل این غیبت چیست؟
  یکـــی از رویکردها و سیاســـت هایی 
که در ســـال های آینـــده دربـــاره این 
جشـــنواره پیگیـــری خواهیـــم کـــرد 
نقـــش پررنگ زنان در هشـــت ســـال 
دفاع مقـــدس خواهد بود و این زنان 
را در بســـتر خانواده می بینیم؛ زنانی 
کـــه وقتـــی در حـــوزه دفـــاع مقدس 
فعالیـــت می کنند کنشـــگری و نقش 
آنهـــا در نهـــاد خانـــواده فرامـــوش 
نمی شود. در ســـال های اخیر چنین 
موضوعـــی کمتر در ســـینما بازنمایی 
شـــده و ما هـــم از بازخـــورد تولیدات 
سال های اخیر در جشنواره استفاده 

. یم ه ا کرد
 

جشنواره در دوره های بعد هم 
قرار است مروری بر آثار باشد یا 

سیاستگذاری های جشنواره بر این 
است که فیلم های مناسب اهداف 
جشنواره هم تولید و از آنها در این 

جشنواره رونمایی کند؟
همان طـــور کـــه در ســـؤالات قبلـــی 
گفتـــم، رویکـــرد جشـــنواره تولیـــد و 
حمایـــت از تولیـــدات زن و خانـــواده 

متناســـب بـــا سیاســـت های اصولـــی 
در این حوزه اســـت. تـــاش می کنیم 
مشـــترک  اتحادیـــه  راه انـــدازی  بـــا 
فیلمســـازان حـــوزه زن و خانـــواده در 
ایـــران و جهان، با تشـــریک مســـاعی 
که ایـــن عزیزان خواهند داشـــت هم 
به لحـــاظ موضوعـــی و هم بـــه لحاظ 
فرمی ارتقای تولیدات داشـــته باشیم 
و حمایـــت از ســـاخت این گونـــه آثـــار 

صـــورت بگیرد.
 

اگر قرار بر مرور آثار است، بهتر 
نبود این اتفاق به عنوان یکی از 

بخش های جنبی در کنار جشنواره 
فیلم فجر برگزار می شد؟

نه... جنبی بودن جشـــنواره اهمیت 
آن را کـــم می کـــرد و از آنجایـــی کـــه 
جشـــنواره قـــرار اســـت در ســـال های 
آتـــی پـــر قـــدرت، همســـو و همپـــا بـــا 
زنـــان  بین المللـــی  جشـــنواره های 
رقابت کند، بهتر این بود که در ســـال 
نخســـت برپایی، تمامی تـــاش برای 
رصـــد تولیدات موجود صـــورت بگیرد 
و روند برگزاری جشـــنواره، کیفیت آثار 
و... آسیب شناسی شـــود تا جشنواره 
در ســـال های بعـــد با کیفیـــت بهتری 

برگزار شـــود.

علی رحیمی
کارگردان
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